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S vyuÏíváním koní úzce souvisí zemûdûlská
pÛda a ekonomika. V‰ichni majitelé chovn˘ch
stád mi dají jistû za pravdu, Ïe pouze chovat
konû je v na‰ich podmínkách prodûleãná zá-
leÏitost. Drtivá vût‰ina majitelÛ sportovních
nebo dostihov˘ch koní doplácí na svého ko-
níãka z jin˘ch ziskÛ, neboÈ jen velmi málo koní
je schopno si na své Ïivobytí vydûlat. Proto
musí více neÏ dvû tfietiny koní v na‰ich pod-
mínkách vykonávat jinou pracovní ãinnost neÏ
si uÏívat svoje zdraví na rozlehl˘ch pastvinách
a lahodit oku svého mecená‰e. V celé stfiední
Evropû je nedostatek volné pÛdy a pastviny
s problémy staãí odchovávatmladé konû do tfií
let. V podstatû není mnoho jin˘ch moÏností,
neÏ ustajovat ostatní konû v boxech sportov-
ních a relaxaãních center. Musíme si uvûdomit,

Ïe jenomdíky tûmtomoÏnostempfieÏívají konû
tûÏké ekonomické problémy doby a jejich po-
ãetní stavy pomalu rostou. Není moÏné si ne-
v‰imnout, Ïe v‰echny argumenty dr. Strasser
o zdraví kopyt se opírají o konû divoké, nebo
volnû chované, jejichÏ pohyb je víceménû dob-
rovoln˘ a bez shromáÏdûní pod jezdcem.
Smetodou bosého kopyta v podání dr. Stras-

ser jsem se setkal na zahraniãních semináfiích
jiÏ asi pfied sedmi lety. Musím poznamenat, Ïe
byla vÏdy boufilivû diskutována a vût‰inou ro-
zumn˘ch kopytáfiÛ, podkováfiÛ, veterináfiÛ
a chovatelÛ koní odsuzována jakometoda po-
‰kozující welfare koní. S postupem ãasu pro-
nikl tento neodpovûdn˘ zpÛsob úpravy kopyt
i na na‰i koÀafiskou scénu a byl jsem pfiekva-
pen, kolik stoupencÛ si na‰el pfiedev‰ím v fia-

dách tzv. milovnic koní. âasem se v‰ak si-
tuace pomûrnû ustálila a jasnû od sebe oddû-
lila koÀafie, ktefií konû chovají a dennû
intenzívnû vyuÏívají, a ostatní zájemce, kter̆ m
staãí se na své konû dívat v ohradách a obãas
se na nich svézt nejlépe bez sedla a na
ohlávce, aby sv˘mmiláãkÛm co nejménû ubli-
Ïovali. První kategorie se snaÏí co nejvíce pod-
pofiit v˘kony koní, a proto je podkovává. Konû
druhé kategoriemajitelÛ samozfiejmû podkovy
nepotfiebují a jistû by si zaslouÏili pohodlnûj‰í
úpravu kopyt neÏ je metoda dr. Strasser. V je-
jích pfiíruãkách jsou popisováni polomrtví konû
usouÏení podkovami, udidly, dekami, bandá-
Ïemi a zavíráním do boxÛ. Pfiesto konû s ta-
kovou péãí pÛsobí spokojenûj‰ím dojmem,
neÏ konû leÏící t˘den na studené zemi ‰pat-
ného v˘bûhu po neodborné úpravû kopyt me-
todou Strasser, kterou navíc provedl amatér
po tfiídenním kurzu na Hnûv‰ínû.

Atlet a jeho tretry
V úvodu první ãásti seriálu ãlánkÛ o teoriích

dr. Strasser je fie‰en v˘voj koní v souvislosti

V˘stavba zdravého kopyta bude v pozdûj-
‰ích kapitolách základem, nezbytn˘m pro po-
rozumûní onemocnûním kopyt jako napfi.
zchvácení ãi podotrochlóza. Pfiedem je v‰ak
nutné jasnû fiíci zásadní vûc: kopyta divoce
Ïijících koní a dal‰ích equidÛ (koÀovit˘ch
savcÛ), jako zeber a oslÛ se ve své funkci
a ve své v˘stavbû nijak neli‰í od kopyt na‰ich
sportovních koní. Toto platí rovnûÏ i pro polo-
divoce ve stádech Ïijící chovná zvífiata vel-
k˘ch hfiebãínÛ, která rovnûÏ Ïijí bez podkov.
To, Ïe se kvalita rohoviny kopyta a jeho vnitfi-
ních struktur u sportovních koní rovnûÏ neli‰í

od kvality rohoviny a struktur kopyt divoce Ïi-
jících koní, bude vysvûtleno v následujícím
textu.
Zdravé kopyto divokého konû je beze v‰í po-

chybnosti v˘sledkemmiliony let trvajícího evo-
luãního procesu pfiizpÛsobování Ïivotnímu
prostfiedí. Kdyby se toto pfiizpÛsobování koni
nepodafiilo, tak by byl dnes s velkou urãitostí
jiÏ vyhynul˘. Je tomu v‰ak právû naopak,
a protoÏe se koním pfiizpÛsobování podafiilo,
prosadili se velice úspû‰nû témûfi ve v‰ech
konãinách Zemû (s v˘jimkou tropick˘ch
pásem).

Divocí konû, ktefií bûhem nejmlad‰í doby le-
dové pfie‰li pfies tehdy existující pevninskou ‰íji
z Asie do Severní Ameriky, vyhynuli pfied tisíci
let. Indiáni Severní Ameriky se teprve v 16. sto-
letí (eventuelnû o nûkolik století dfiíve pro-
stfiednictvím VikingÛ) dostali ke koni, poté co
sem byli konû znovu dovezeni ·panûly. Konû,
se kter˘mi tehdy pfii‰li indiáni do styku, byli
mustangové, potomci ibersk˘ch koní. Ne
v‰ichni dnes divoce Ïijící konû jsou v‰ak mus-
tangové, neboÈ i v novûj‰ích dobách se s nimi
smísili uprchnuv‰í ãi na svobodu vypu‰tûní te-
plokrevní konû.
Je zfiejmé, Ïe nepodkované kopyto je pfiinej-

men‰ím u divok˘ch equidÛ za pfiirozen˘ch Ïi-
votních podmínekmimofiádnû v˘konné, neboÈ
vzdálenosti, která tato zvífiata dennû urazí,
jakoÏ i podklad v hornat˘ch oblastech, po kte-
rém chodí, kladou na nû vysoké nároky.

Zdravé kopyto bosé i podkované

Zdravé kopyto

Ještě než se podíváme na fakta uvedená v seriálu článků Zdravé
kopyto, rád bych upřesnil místo koně v dnešní společnosti.
V současnosti je v ČR asi 65 000 koní. Pracovně je jich využíváno
pouze nevelké procento a mimo chovná stáda je většina koní
využívána v různých odvětvích sportu nebo jako hobby koně.

V tomto seriálu článků si popišme zdravé, přirozené kopyto ve
všech jeho funkcích a vyjasněme si otázku, zda je ochrana
kopyt v zásadě nezbytná a za jakých okolností se bez ní lze
obejít.

Jezdecká veřejnost živě diskutuje o bosých či podkovaných
kopytech koní. I když jsme tuto problematiku již nakousli
(květen 2009), nyní se k ní vracíme podrobněji. Několikadílný
seriál dr. Strasser bude doprovázet názor Ing. Jindřicha
Vinčálka, jednoho z nejvyhledávanějších českých podkovářů.


